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Wymowa spółgłoski ł

We współczesnym języku polskim ł wymawiane jest dwuwargowo [u̯] i jest to głoska twarda, natomiast w języku rosyjskim – przedniojęzykowo-zębowo i jest to głoska wymawiana miękko. W języku polskim w wymowie potocznej

wymawianie ł w 3. os. lp. czasu przeszłego często ulega redukcji (tak mogą słyszeć cudzoziemcy w mało starannej mowie Polaków), np. pošet (poszedł), ńus (niósł).

Samogłoska ę

Samogłoskę tę wymawiamy w sposób zróżnicowany w zależności od cech głoski następującej:

• przed spółgłoskami szczelinowymi f, v, s, z, š, ž samogłoska [ę] wymawiana jest z zachowaniem nosowości: kęs, język, mężny, mężczyzna [męščyzna], pęcherz, potężny,
• przed spółgłoskami zwartymi i zwartoszczelinowymi samogłoska nosowa ulega rozłożeniu na samogłoskę ustną [e] oraz spółgłoskę nosową o miejscu artykulacji zgodnym z miejscem artykulacji spółgłoski:

− przed wargowymi p, b na e + m, np. kępa [kempa], zęby [zemby],

− przed zębowymi t, d, c, ʒ na e + n, np. pęd [pent], pięta [p’enta],tędy [tendy], bęc [benc], między [mi̯enʒy],

− przed dziąsłowymi č, ʒˇ na e + n., np. pęczek [pen.ček],

− przed miękkimi ć, ʒ’ na e + ń, np. pięć [p’eńć], dziesięć [ʒ’eśeńć],

− przed tylnojęzykowymi k, g na e + ŋ tylnojęzykowe, np. męka [meŋka],pęk [peŋk],

• przed półotwartymi ł, l następuje utrata nosowości, np.wzięli [vźel’i],zaczęło [začeu̯o],

• w wygłosie samogłoska nosowa ę wymawiana jest z osłabioną nosowością lub bez nosowości, np. proszę [proše], robię [rob’e].

Samogłoska ą

Wspomniane wyżej uwarunkowania wymowy samogłoski nosowej ę odnoszą się w dużej mierze do wymowy samogłoski nosowej ą. W śródgłosie ą wymawiane jest asynchronicznie: samogłoska ustna [o] oraz spółgłoska nosowa o miejscu artykulacji zgodnym z miejscem artykulacji spółgłoski następującej:

• przed spółgłoskami szczelinowymi f, v, s, z, š, ž samogłoska ą wymawiana jest z zachowaniem nosowości: wąs [vo̹s], mąż [mo̹š],

• przed spółgłoskami zwartymi i zwartoszczelinowymi samogłoska nosowa ulega rozłożeniu na samogłoskę ustną o oraz spółgłoskę nosową o miejscu artykulacji zgodnym z miejscem artykulacji spółgłoski następującej:

− przed wargowymi p, b na o + m, np. bąbel [bombel], ząb [zomp],

− przed zębowymi t, d, c, dz na o + n, np. kąt [kont], mądry [mondry], miesiąc [mieśionc],

− przed dziąsłowymi č, ʒˇ na o + n., np. pączek [pon.ček],

− przed miękkimi ć, dź na o + ń, np. ciąć [ćońć], kądziel [końʒ’el]

− przed tylnojęzykowymi k, g na o + ŋ tylnojęzykowe, np. mąka [moŋka],rąk [roŋk],

• przed półotwartymi ł, l następuje utrata nosowości, np. wziął [vźou̯],

• w wygłosie samogłoska ą – inaczej niż ę − zachowuje nosowość idą[ido̹], robią [robi̯ą], panią [pańo̹].
Ćwiczenie: Proszę wpisać podane wyrazy w odpowiednie miejsca zgodnie z podanymi przykładami.

Wyrazy:

trąba, bęben, gorący, gęsty, księżyc, język, tysiąc, śpiący, wąski, książę, pamiętnik, dokąd, porąbany, wąż, błędny, zębaty, ciężar, okręt, pieniądze, kąpać, błąd, węch, pięta, piątek, więcej, mięso, krnąbrny, mężczyzna, męski, wiązać, Wąchock.

Sposób wymawiania samogłoski nosowej

-ę-      kęs ______________________________________________________________________

-en-     piętro ___________________________________________________________________

-em-     kępa  ___________________________________________________________________

-o-      mąż  _____________________________________________________________________

-on-     kąt  _____________________________________________________________________

-om      ząb  ____________________________________________________________________

Akcent

Akcent wyrazowy pada na przedostatnią sylabę, np.:mama, pokój, różowy, mianownik, herbata, autobus, patrzeć, byłam, pijemy, dziesięć, spodenki, męskoosobowy.
Od tej reguły istnieją jednak odstępstwa, polegające przede wszystkim na występowaniu akcentu na trzeciej sylabie od końca . Występuje on w:

− wyrazach pochodzenia obcego zakończonych na -ika/-yka,

− niektórych formach koniugacyjnych czasownika czasu przeszłego oraz trybu przypuszczającego,

− niektórych liczebnikach złożonych.

• Wyrazy obce zakończone na -ika/-yka: matematyka, gramatyka, dynamika, logika, specyfika akcentowane są na trzecią sylabę od końca. 
Kraków        język polski      okulista     kobieta    telewizja    pogoda  Warszawa  

[image: image8.png]Dobry wieczor. Tam.
Kto to jest? Drickuje, nawzajem.
Hau, hau? Na zdrowie.
Zapali pani Milo mi, Anna Nowak.
Czy to micjsce jest wolne? Swietnic!
Smacznego. Na zdrowic!
Wizystkicgo najlepszego. Nie rozumiem.
Nazywam si¢ Piotr Kowalski. Nie wiem.
Aaaaaa Drzigkuje, nie pale.
Na zdrowie. To jest Ewa Nowak.

. Cou pana slychac? Drigkuje bardzo.
Jak si¢ masz? Niestety, zajete.
Gdzie jest toaleta? Prosze.
Kt6ra godzina? Drzigkuje, wszystko w porzadku.

Przepraszam. Dobry wieczor.



II.  Proszę przeczytać. 

Katowice , Przasnysz , Sędziszów , Gorzów Wielkopolski , Tarnów , Poznań , Olsztyn , Opole, 

       Szczecin , Toruń , Bydgoszcz , Kościerzyna , Starogard Gdański , Wejherowo , Tczew      

III. Proszę słuchać i powtarzać. 
Dom.    Duży dom.    To jest dom.    To jest duży dom.

Kwiat.   Kwiaty.   Czerwone kwiaty.    To są czerwone kwiaty.

Ładny.     Ładna.    Ładna dziewczyna.     To jest ładna dziewczyna.

Zmęczony.    Zmęczona.    Jestem zmęczona.     Jestem bardzo zmęczona.

Głodny.    Głodna.     Jestem bardzo głodna.     Chce mi się jeść.

Imię.     Mam na imię...       Jak masz na imię? 

Gdzie mieszkasz?  Mieszkam w akademiku.   
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	· formy oficjalne:    

офіційна форма  
	•
formy nieoficjalne:  неофіційна форма

	Dzień dobry! доброго ранку. 

Do widzenia  (бувай-бувай)

Dobry wieczór  (Добрий вечір.)

Jak się pani nazywa? Як вас звати, мем?

 Jak się pan nazywa? Як вас звати, сер?

 Nazywam się...  Мене звати ...

Miło mi panią poznać. Приємно познайомитися, мем.

 Miło mi pana poznać.  Приємно познайомитися, cep.
	Cześć! Привіт.

 Do zobaczenia! Побачимося.

Do jutra! Побачимося завтра.

Na razie! Побачимося.

Jak masz na imię? Як тебе звати?

 Mam na imię... Мене звати

Jestem Ewa. Я Єва.

Jak leci ? Як справи, чоловіче? Co słychać ? 

•
Świetnie! Чудово! 

•
(Bardzo) dobrze. Дуже добре

•
Tak sobie. • Просто чудово

•
Niedobrze. Не добре

•
(Wszystko) w porządku! Все добре!
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Proszę połączyć.
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